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Saker til behandling

1/17 Grønn omstilling - miljøsertifisering av videregående skoler



 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

24.02.2017 
2014/14720-13 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
1/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Grønn omstilling - miljøsertifisering av videregående skoler 

Innstilling 
Kontaktutvalget tar saken til orientering og ber rådmannsutvalget vurdere nærmere hvordan 
initiativet om miljøsertifisering av alle videregående skoler på Østlandet kan følges opp. 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
 
Innledning/bakgrunn 
Global oppvarming stiller verden overfor krevende utfordringer. Paris-avtalen slår fast at verden 
må være klimanøytral etter 2050. Klimaendringene gir både utfordringer og muligheter for 
Norge. Den grønne omstillingen må være et positivt prosjekt. 
De globale klima- og miljøutfordringene krever omstilling til et samfunn hvor vekst og utvikling 
skjer innen naturens tålegrenser. Begreper som grønn teknologi, grønn næringsutvikling, grønt 
arbeidsliv og grønne jobber brukes stadig oftere og er elementer i det grønne skiftet. 
I lys av dette er behovet for synlige virkemidler i klimapolitikken voksende, og behovet for å ta 
grep på ulike områder viktig. Fylkeskommunene er skoleeiere og har ansvar for videregående 
opplæring og fylkeskommunale bygg. Foruten skolebyggene og skolehverdagen er også 
transport til og fra skolen - for både elever og ansatte - en viktig faktor for miljøet.  
Ungdommer i videregående opplæring er opptatt av miljø, klima og en bærekraftig utvikling. De 
er opptatt klodens framtid og vil gjerne bidra i sin egen hverdag. Derfor har ØstsamUng 
nettverket denne gang satt fokus på grønn omstilling. Miljøfyrtårn er en konkret og relevant 
sertifiseringsordning der formålet er å heve miljøprestasjonene. ØstsamUngs mål er at;   
 
Alle videregående skoler på Østlandet skal være miljøsertifiserte innen 5 år. 
 
Miljøsertifisering 
Miljøfyrtårn er Norges mest brukte sertifikat for virksomheter som vil dokumentere sin 
miljøinnsats og vise samfunnsansvar. Nesten 5000 virksomheter er sertifisert Miljøfyrtårn per 
juni 2016. Å være Miljøfyrtårn innebærer systematisk arbeid med miljøtiltak i hverdagen.  
Miljøsertifisering innebærer at en virksomhet gjennomfører en miljøkartlegging og setter opp en 
handlingsplan for å innfri kriteriene i en bestemt sertifiseringsordning. Når det er verifisert at 
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kriteriene er oppfylt, vil virksomheten få utdelt et miljøsertifikat. Gjennom sin klima- og 
miljørapportering legger Miljøfyrtårn også til rette for å lage klimahandlingsplaner og 
klimaregnskap.  
 

 
 
ØstsamUng og fokus på miljø og bærekraftig utvikling 
Miljø, klima og en bærekraftig utvikling har vært på dagsorden i ØstsamUng med jevne 
mellomrom i mange år. De ulike ungdommens fylkesting/-råd/-fylkeselevråd har også løpende 
fokus på ulike tema relatert til dette.  
 
På høstmøte i ØstsamUng på Løten (Hedmark) i november 2016 var bl.a. tema "En framtid du 
ikke vil ha" der Thomas Cottis, høyskolelektor ved Høyskolen i Hedmark, orienterte om 
konsekvenser av Paris-avtalen og om sin rapport med samme navn. Rapporten kan leses her: 
http://www.framtiden.no/201511246894/rapporter/klima/–-dette-blir-verre-enn-vi-trodde.html 
En miljøvennlig hverdag var også hovedtema på ØstsamUngs vårsamling i 2012, der Energiråd 
Innlandet bidrog med input og deltok i arbeidsverksted rundt temaet.  
 
Bærekraftig utvikling var hovedtema på BSSSCs ungdomskonferanse i 2012 på Lillestrøm, da 
Østlandssamarbeidet var vertskap og arrangør. Den såkalte GREEN-konferansen gjennomførte 
en konkurranse for gode ideer og tiltak for å spare energi og bruke mer fornybar energi. 
Rapporten kan leses her: http://www.ostsam.no/20711.1063.BSSSC-2012-Youth.html 
AERs ungdomsnettverk (Youth Regional Network - YRN) har tema på dagsorden nå. På 
høstmøtet i Romania ble deltakerne utfordret på å jobbe med bærekraftig utvikling og miljøtiltak 
på hjemmebane - for så å ta med gode forslag og ideer (god praksis) til vårmøtet i 2017 på Malta 
(YRN Commitment for sustainable regions). ØstsamUng vil jobbe med forberedelser til dette på 
neste samling 9. - 11. mars 2017. 
  
Ideer fra ØstsamUng-samlingen på Løten i november 2016  
Det er viktig med motivasjon og innspill til hvordan en kan bli grønnere. F.eks. får skolene mer 
penger til annet når de sorterer søppel, sparer strøm og vann. Må være enkelt å være 
miljøvennlig. F.eks. må sorteringsboksene for søppel være lett tilgjengelige. Informasjon til 
elevene - bruke skjermer og plakater. Info også inn i velkomstintroduksjon til skolen. Miljø og 
grønn hverdag inn som sentralt tema i skolehverdagen - øke bevisstheten til en enkelte.   
 
ØstsamUngs hovedmål er å få alle videregående skolene miljøsertifiserte innen oppstart av 
skoleåret 2022/2023.   
Andre tiltak: 

 Konkurranse med premiering av de skolene som har gjort det best - opprette en miljøpris 
 Bruke skoler som allerede er miljøsertifisert til å dele god praksis 
 Transport til/fra skolen er viktig og bør inngå i miljøtenkningen 
 Etablere en idebank på skolene 
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 Premiering av de beste miljøskolene  
 Inngå som en del av HMS (helse, miljø og sikkerhet) 

 
ØstsamUng nettverket vil jobbe med ideer og konkrete forslag i forkant av møtet med 
kontaktutvalget 10. mars, og vil i sin innledning i møtet komme med sine  
 
Dialog med kontaktutvalget 
Ungdomsrepresentantene i ØstsamUng vil i møtet gi en nærmere orientering om bakgrunnen for 
initiativet, der man ønsker at alle videregående skolene på Østlandet skal miljøsertifiseres.  
Det legges også opp til en dialog mellom representantene fra ØstsamUng og medlemmene i 
kontaktutvalget i forhold til videre oppfølging. 
 
Vedlagt bakgrunnsinformasjon 
I separat vedlegg som følger sakspapirene  
 Oversikt over antall miljøsertifiserte skoler i de åtte fylkeskommunene på Østlandet pr. i dag 
 Miljøsertifisering av videregående skoler 
 Krav miljøsertifisering - videregående skoler/folkehøgskoler 

 
 
 
 

Oslo, 24. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Ann Irene Sæternes 
 
 
 
Utrykte vedlegg: 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

23.02.2017 
2015/3960-13 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
2/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Kontaktutvalgsmøte 28. oktober 2016 - godkjenning av protokoll 

Innstilling 
Protokoll fra kontaktutvalgets møte 28. oktober 2016 godkjennes uten merknader. 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Protokoll fra kontaktutvalgets møte 28. oktober 2016 er tidligere sendt ut til rådmannsutvalgets 
medlemmer for kommentarer og innspill. Utkast til protokoll fremgår av separat vedlegg. 
 
 
 
 

Oslo, 23. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg:  Protokoll fra KU-møte 28. oktober 2016 
 
 
 
 

7



 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

08.02.2017 
2012/3584-36 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
5/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 16.02.2017 
3/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 

 

Årsrapport 2016 
Rådmannsutvalgets behandling 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen. 
 
Nytt og korrekturlest utkast til årsrapport sendes ut til rådmannsutvalget for gjennomgang før 
utsendelse til kontaktutvalget.  
 
Rådmannsutvalgets innstilling 
 
Forslag til årsrapport 2016 vedtas som årsrapport 2016 for Østlandssamarbeidet. 
 
Årsrapporten sendes fylkeskommunene med henstilling om at den legges fram til orientering for 
aktuelle politiske utvalg. 

 
 

Sekretariatets innstilling 
Forslag til årsrapport 2016 vedtas som årsrapport 2016 for Østlandssamarbeidet. 
 
Årsrapporten sendes fylkeskommunene med henstilling om at den legges fram til orientering for 
aktuelle politiske utvalg. 
 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
 
Forslag til årsrapport for 2016 følger saken som separat vedlegg. Rapporten er bygget opp etter 
samme mal som har vært brukt de siste årene.  
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Revisjonsuttalelse til regnskapet forventes å foreligge til kontaktutvalgets behandling 10. mars. 
 
I tråd med tidligere vedtak i kontaktutvalget (sak 05/14) vil årsrapporten for 2016 kun bli 
produsert i digital/elektronisk versjon. 
 
 

Oslo, 8. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg: Utkast til årsrapport for 2016 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

24.02.2017 
2014/25538-30 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
4/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Regionreformen - status 
Innstilling 

1. Kontaktutvalget ser det som naturlig at fylkeskommunene fortsatt bruker 
Østlandssamarbeidet som felles arena for å drøfte regionreformen.  

2. Det kan være aktuelt å gi en felles høringsuttalelse etter at Regjeringens proposisjon er 
fremlagt. Rådmannsutvalget bes om å samordne arbeidet – og det kan være aktuelt å 
aktivere den regionale arbeidsgruppen i denne sammenheng. 

3. Når Stortingets vedtak om ny regionstruktur foreligger er det naturlig at 
fylkeskommunene på administrativt nivå kommer sammen for å drøfte hvordan man skal 
følge opp vedtaket i de ulike fylkene/delregionene på Østlandet. 
 

 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Rådmannsutvalget drøftet regionreformen på møte 16. februar og det var enighet om at arbeidet 
med regionreformen settes på dagsorden på mars-møte i kontaktutvalget. 
 
Det er fortsatt betydelig usikkerhet hva gjelder fremtidig regioninndeling – både på Østlandet og 
i resten av landet. Fra forhandlingene mellom Høyre/Fr.P og støttepartiene V og Kr.F er det blitt 
kjent at man er blitt enige om følgende regioninndeling på Østlandet: 

 Region Innlandet = Hedmark og Oppland 
 Region Viken = Akershus, Buskerud og Østfold 
 Region Vestfold/Telemark 
 Oslo = uforandret 

Sekretariatet legger til grunn at denne inndelingen vil foreslås i proposisjonen som Regjeringen 
legger frem for Stortinget i vår. Med støtte fra V og Kr.F vil det også være flertall i Stortinget 
for en slik regioninndeling. 
 
Hvorvidt dette vedtaket blir gjort gjeldende fra 1. januar 2020 er imidlertid uklart i og med at 
opposisjonen har signalisert at man vil reversere vedtak om sammenslåing av regioner, dersom 
slik sammenslåing ikke har støtte i de berørte fylkeskommunene. 
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Også når det gjelder funksjoner, oppgaver og ansvar til de nye regionene er lite avklart. Et 
ekspertutvalg skal nedsettes for å vurdere dette nærmere. 
 
Sekretariatet ser det som naturlig at fylkeskommunene på Østlandet vurderer om det er aktuelt å 
gi en felles høringsuttalelse til proposisjonen fra Regjeringen – og evt. delta på komitehøringen. 
Dette vil i så fall betinge at man administrativt setter av tid/kapasitet til dette. 
 
Sekretariatet viser også til drøfting på siste RU-møte der det var enighet om at 
fylkeskommunene på administrativt nivå bør møtes så fort Stortinget har sluttbehandlet 
proposisjonen. Tirsdag 20. juni kl. 10:00-14:00 kan være et aktuelt tidspunkt for et slikt møte. 
Møtet dimensjoneres slik at hvert fylke møter med fylkesrådmann og en fagperson fra egen 
administrasjon. Opplegg for møtet fastsettes på RU-møtet 12. mai. 
 
Med dette som bakgrunn foreslås det at den regionale arbeidsgruppen aktiveres slik at man har 
kapasitet – både faglig og administrativt – til å følge opp saken de neste månedene. Det vises 
også til egen sak vedr. ny stortinsmelding om bærekraftige byer og sterke distrikter, der 
sekretariatet foreslår at fylkeskommunene gjennom Østlandssamarbeidet følger opp saken – og 
at regional arbeidsgruppe aktiveres. 
 
 
 
 

Oslo, 24. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Utrykte vedlegg: 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

24.02.2017 
2014/25538-31 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
5/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Bærekraftige byer og sterke distrikter 

Innstilling 
1. Kontaktutvalget ser det som naturlig at fylkeskommunene gir en felles høringsuttalelse 

til Meld St. 18 (2016-2017). 
2. Rådmannsutvalget – med bistand fra sekretariatet og regional administrativ gruppe – 

følger opp saken. 
 
 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
17. februar 2017 la regjeringen fram stortingsmeldingen om bærekraftige byer og sterke 
distrikter. I meldingen - Meld.St.18 (2016-2017) -  fremmes tiltak som skal sikre vekstkraft, 
likeverdige levekår og bærekraftige regioner i hele landet. Regjeringen peker på at dette vil 
bidra til å opprettholde hovedtrekkene i bosettingsmønsteret og skape levende lokalsamfunn 
med trygge jobber i hele landet. 
 
Stortingsmeldingen gir et sammensatt og kunnskapsbasert bilde av utfordringer og muligheter 
og den staker ut kursen for det Regjeringen mener er en bærekraftig utvikling av byene og 
tettstedene, distrikta og regionene i landet. 
 
For Østlandssamarbeidet er det naturlig å se Meld.St.18 (2016-2017) i sammenheng med 
fylkeskommunes arbeid med byutvikling og fylkeskommunenes strategier for areal og transport. 
Videre er det naturlige berøringspunkter inn mot den pågående kommune- og regionreformen, 
der Regjeringa våren 2017 legger frem nye proposisjoner med forslag til nye grenser for 
kommunene og regionene. Stortingsmeldingen kan også ses i sammenheng med 
Østlandssamarbeidets tidligere arbeid og utredning om de mellomstore byene sin regionale rolle. 
Det er også verdt å nevne at Osloregionen har hatt fokus på denne meldingen – og at man sendte 
inn et eget innspill til departementet i den forrige høringsrunden. 
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Ut fra en samlet vurdering ser sekretariatet det som naturlig at kontaktutvalget drøfter om det er 
aktuelt for fylkeskommunene å vurdere nærmere om man i fellesskap skal utarbeide en 
høringsuttalelse i saken – og evt. delta på komitehøringen. 
 
Et alternativ kan være at den regionale arbeidsgruppe (som tidligere jobbet med regionreformen) 
aktiveres og ser nærmere på innholdet i stortingsmeldingen - og at det utarbeides et utkast til 
felles høringsuttalelse fra fylkeskommunene på Østlandet. Når det gjelder regional 
arbeidsgruppe vises i denne sammenheng også til egen sak som er satt på dagsorden om status 
for regionreformen. 
 
Stortingsmeldingen skal behandles av kommunal- og forvaltningskomiteen på Stortinget med 
Geir Sigbjørn Toskedal (Kr.F) som saksordfører. Fremdriften i stortingets behandling av saken 
vil sannsynligvis være avklart før møtet i kontaktutvalget 10. mars. 
 
 

Oslo, 24. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

09.02.2017 
2011/21234-61 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
6/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 16.02.2017 
6/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 

 

BSSSC-avtale mellom BFK og Østlandssamarbeidet 

Utvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen,  
 
Rådmannsutvalgets innstilling/ 
Kontaktutvalget godkjenner fremlagt avtaleutkast for BSSSC mellom Østlandssamarbeidet og 
Buskerud Fylkeskommune. 

Sekretariatets innstilling 
Kontaktutvalget godkjenner fremlagt avtaleutkast for BSSSC mellom Østlandssamarbeidet og 
Buskerud Fylkeskommune. 
 
 
 

Saksredegjørelse 
I forbindelse med at Østlandssamarbeidet v/Roger Ryberg har overtatt formannskapet i BSSSC 
med virkning fra 1. januar 2017 har det vært nødvendig å klargjøre grensesnittet og samarbeidet 
mellom Østlandssamarbeidet og Buskerud Fylkeskommune (BFK).  
 
Partene har drøftet dette – og det foreligger et utkast til samarbeidsavtale for 2017 og 2018 som 
nå legges frem for behandling og godkjenning i kontaktutvalget. Avtaleutkastet er vedlagt 
saken. 
 
 

Oslo, 9. februar 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
Vedlegg: Utkast til avtale mellom BFK og Østlandssamarbeidet 
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AVTALE 
 

mellom 
 

Buskerud Fylkeskommune 
org. nr: 964 951 373 MVA  

(BFK) 
 

og 
Østlandssamarbeidet  
v/Akershus Fylkeskommune 
Org nr. 958 381 492 MVA 

(ØS) 
 
 
 

I forbindelse med det norske formannskapet i BSSSC 2017 - 2018  
 
 
 
 
 
 
 

Kontaktpersoner: 
For ØS: Jon Petter Arntzen  
Tlf. 22 05 50 80 /90108389 

Email: jon.petter.arntzen@afk.no 
 

For BFK: Trond Myrland 
Tlf: 32808680/95889227 

Email: trond.myrtland@bfk.no 
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1: Bakgrunn  
Østlandssamarbeidet (ØS) har tatt over formannskapet i BSSSC (Baltic Sea States Subregional 
Co-operation) fra 1. januar 2017 med Roger Ryberg, fylkesordfører i Buskerud, som ny 
formann.  Det nye BSSSC-sekretariatet vil ha en samlet kapasitet på om lag 2 årsverk, hvorav 
Buskerud Fylkeskommune (BFK) skal bidra med 0,5 årsverk inn i sekretariatet. BFK har også 
forpliktet seg til å bidra økonomisk slik at Østlandssamarbeidet i 2017 og 2018 har kunnet påta 
seg sekretariatsansvaret for BSSSC.  
 
2. Formål med avtalen 
Formålet med denne avtalen er å avklare og tydeliggjøre partene (Buskerud Fylkeskommune og 
Østlandssamarbeidet) sine roller, rettigheter og forpliktelser i avtaleperioden.  
 
3. Avtaleperiode 
Denne avtalen gjelder for den perioden Østlandssamarbeidet har ansvaret for formannskapet i 
BSSSC – fra 1. januar 2017 til 31. desember 2018. 
 
Avtaleperioden kan ikke forlenges uten at partene er enige om dette.  
 
4. Formannskap og sekretariat – organisering 
Organiseringen av formannskap og sekretariat fremgår av eget vedlegg. Organisasjonskartet 
klargjør rapporteringslinjene i prosjektet. Dette er spesielt viktig i at med at 
prosjektorganisasjonen består av medarbeidere med ansettelsesforhold både i BFK og ØS. 
 
Rådgiver (ansatt i BFK) og koordinator (ansatt hos ØS) rapporterer til generalsekretæren i 
faglige spørsmål vedrørende BSSSC. BFK har personalansvaret for rådgiver. Med tanke på 
nærhet til formannen, kan Rådgiver (ansatt i BFK) også ha kontakt/oppfølging med formannen i 
BSSSC. 
 
Generalsekretæren rapporterer til formann i BSSSC. 
 
 
5. Arbeidsoppgavene til medarbeiderne i prosjektorganisasjonen 
Arbeidsoppgavene til de ulike deltagerne i prosjektorganisasjonen fremgår av egen vedlagt 
matrise som partene har utarbeidet i fellesskap. Endringer i ansvar/oppgaver for rådgiver kan 
gjøres dersom begge partene er enige om dette. 
 
Østlandssamarbeidet oppretter en prosjekt-konto for perioden, som forvaltes av 
Østlandssamarbeidet. Dette betyr at Østlandssamarbeidet har hovedansvaret for bestillinger av 
reiser for formannen (i samarbeid med rådgiver i 
Buskerud fylkeskommune), og det praktiske ved organiseringen. I tillegg vil 
Østlandssamarbeidet ha ansvaret med å koble til/følge opp prosjekter som BSSSC støtter (ass. 
partner). 
 
Østlandssamarbeidets sekretariatsleder har det overordnede administrative ansvaret for BSSSC-
sekretariatet, herunder økonomistyring, budsjettoppfølging og rapportering til 
Østlandssamarbeidets beslutningsorganer. Sekretariatsleder har også personalansvar for de ØS-
ansatte i prosjektorganisasjonen.  
 
6. Økonomiske forpliktelser - Buskerud Fylkeskommune 
BSSSC-prosjektet er finansiert gjennom årlige bidrag på kr. 75.000,- fra fylkeskommunene 
tilknyttet Østlandssamarbeidet og ved bruk av ØS sine fondsmidler med kr. 500.000,- for hvert 
av årene 2017 og 2018.  
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Buskerud Fylkeskommune har en høyere egenandel enn de øvrige fylkeskommunene i 
prosjektet og bidrar med kr. 350.000,- til Østlandssamarbeidet for hvert av prosjektårene (2017 
og 2018). Østlandssamarbeidet fakturerer den årlige egenandelen sammen med ordinær 
kontingentinnkreving. BSSSC-finansieringen spesifiseres på fakturaen. 
 
I tillegg til egenandelen finansierer BFK rådgiverstillingen1. (50%) i sin helhet. Dette innebærer 
at lønnsmidlene til rådgiver ikke vil inngå i prosjektregnskapet  
 
 
 
7. Kostnader 
I matrisen nedenfor fremgår det hvor de ulike kostnadene skal registreres/inndekkes. 
 
 
KOSTNADSELEMENTER ØS ordinære 

regnskap 
Prosjektkostnader 
BSSSC 

BFK ordinære 
regnskap 

Lønn generalsekretær (ØS/50%) x   
Lønn rådgiver (BFK/50%)   x 
Alle kostnader koordinator, inkl. 
lønn 

 x  

Reise og overnatting ved BSSSC-
arrangement leder, generalsekretær 
og rådgiver 

 x  

Kostgodtgjørelse leder og rådgiver   x 
Kostgodtgjørelse generalsekretær x   
Andre driftskostnader (info/web, 
representasjon, konsulenttjenester 
mm.) 

 x  

Kostnader styremøter  x  
Kostnader årskonferanse    
 
Kostnadene til årskonferansene bæres av arrangør/vertskap og ikke finansieres ikke over 
BSSSC-budsjettet 
 
 
8. Omdømme 
Partene skal i prosjektperioden bidra til å styrke BSSSC sitt omdømme internt og eksternt. 
Tilsvarende skal både BFK og ØS gjennom utøvelse av formannskap/sekretariatsfunksjon bidra 
til å styrke begge organisasjoners omdømme. Det vises i denne sammenheng til egen 
kommunikasjonsstrategi for formannskapsperioden. 

 
 
 
 
 
 
 
 
1 På tilsvarende måte finansieres 50%-stillingen til generalsekretæren over Østlandssamarbeidets ordinære budsjetter 
 

18



 
9. Rettigheter og eierskap 
Østlandssamarbeidet har eiendomsretten til produkter, verktøy, dokumenter og materiell som 
produseres/utvikles i kontraktsperioden. BFK skal både under og etter prosjektperioden ha full 
tilgang til all informasjon, alle dokumenter og kontaktlister som er generert gjennom prosjektet. 
Hovedregelen vil være at all informasjon i prosjektet skal være tilgjengelig og offentlig. 

 
10: Taushetsplikt 
Partene og partenes representanter har taushetsplikt etter forvaltningsloven med hensyn til det 
vedkommende i forbindelse med tjenesten eller arbeidet måtte få kjennskap til. Taushetsplikten 
gjelder også etter avsluttet arbeidsforhold. Brudd på taushetsplikten kan være straffbart. 

11: Mislighold og konflikt 
Vesentlig mislighold av denne avtalen fra den ene parts side medfører rett fra den annens side til 
å heve avtalen. Uenighet om fortolkning av denne avtalen søkes løst gjennom forhandlinger 
mellom partene. Dersom dette ikke fører frem, avgjøres saken av tredjepart oppnevnt av partene 
i fellesskap. 
 
Oslo/Drammen, …/…. 2017 
 

 
 

______________________________ ___________________________ 
Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

Georg Smedhus 
Fylkesrådmann 

Østlandssamarbeidet Buskerud Fylkeskommune 
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Vedlegg  
 

MATRISE OVER ARBEIDSOPPGAVER BSSSC FORMANNSKAP 2017-2018  

Utkast pr. 12.01.17.16 (matrisen justeres fortløpende) 

 

Oppgaver Formann Generalsekretær Koordinator 
(ØS) 

Rådgiver 
(BFK) 

Brussel-
antenne 

BSSSCs ansikt utad X x    
Kontakt med og oppfølging 
overfor regionene rundt 
Østersjøen/nasjonale plattformer - 
styrets medlemmer og andre. Lede 
styremøtene. 

X X    

Kontakt til nasjonale myndigheter i 
Norge 

X X    

Kontakt til EU-systemet og 
regionkomiteen 

X X   X 

Kontakt til organisasjoner i 
Østersjøen 

X  X x x x 

Kontakt til regionskontorene i 
Brussel  

    X 

Kontakt til Nordlig dimensjon  X x  x 
Kontakt innad i 
Østlandssamarbeidet - KU, INFU, 
int.gr. 

X X    

EUs Østersjøstrategi  X x  X 
Kontakt til Interreg 
Østersjøprogrammet 

 X    

Forberede og følge opp 
styremøtene - innkalling, kontakt 
med rapportører, saksunderlag, og 
referat 

 x X x  

Planlegge og gjennomføre 
styremøter i dialog med vertskap - 
inkl. tematiske seminar 

  X x  

Informasjon og kommunikasjon - 
internt og eksternt - websider, 
nyhetsbrev, sosiale medier 

  X   

Løpende overvåking og 
oppdatering av kontaktlister 

 x X   

Bidra til å skrive og ferdigstille 
"Policy papers" - til behandling i 
styret. Dialog med rapportører i 
arbeidet. Faglig support til 
formann og rapportører i styret *) 

 X X X x 

Planlegge og gjennomføre 
årskonferanser i dialog med 
vertskap 

 X X x  

Utarbeide og koordinere 
resolusjon ifbm årskonferansene 

 x X  x 
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Bestille reiser og praktisk 
organisering av formannens reiser 

  X x  

Forberede taler, innlegg, 
presentasjoner for formann 
og/eller stedfortredere fra styret 

 X  X x 

Følge formannen på reiser/møter  X  X  
Støtte til ungdomsnettverket   X x  
Kobling til aktuelle prosjekt som 
BSSSC støtter (ass. partner) 

  X x  

      
      
 

 
 

21



 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

23.02.2017 
2011/21234-63 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
7/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Status for norsk formannskap BSSSC 2017-2018.  
Innstilling 
Kontaktutvalget tar saken til orientering. 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Kontaktutvalget vedtok i juni 2016 å takke ja til å påta seg formannskapet i BSSSC for perioden 
2017-2018 med KU-leder Roger Ryberg som styrets leder.  
 
Operativ kapasitet 
Det nye BSSSC sekretariatet består av følgende personer:  

 Ann Irene Sæternes (generalsekretær) - arbeidet inngår som en del av nåværende stilling. 
Kontorsted OFK.  

 Lars Lund Godbolt (koordinator og nøkkelperson i sekretariatet i 100% stilling). 
Kontorsted AFK - i kontorfellesskap med Østlandssamarbeidet, ORE og OR. 

 Hilde Beate Aarø (rådgiver - tilsatt i BFK - 50% stilling allokert til sekretariatet i 
BSSSC). Kontorsted BFK 

 
Østlandssamarbeidets sekretariatsleder har det overordnede administrative ansvaret for BSSSC-
sekretariatet, herunder økonomistyring, budsjettoppfølging og rapportering til 
Østlandssamarbeidets beslutningsorganer. Sekretariatsleder har også personalansvar for de ØS-
ansatte i prosjektorganisasjonen.  
 
Styremøte i Brüssel 9. februar 2017 
Det første styremøtet under det norske formannskapet ble gjennomført i Brussel 9. februar. 
Hovedtema på møtet var EUs regionalpolitikk (Cohesion Policy) etter 2020. Leder for kabinettet 
til regionalkommisær Corina Cretu orienterte og hadde dialog med styret. I tillegg vedtok 
BSSSC et posisjonspapir som innspill i EUs prosess med å utforme den nye regional- politikken 
og langtidsbudsjettet etter 2020. Papiret er nå distribuert fra formannskapet til relevante 
mottakere i EUs institusjoner. I tillegg er det delt med andre europeiske organisasjoner - bl.a. 
AER (Assembly of European Regions) og CPMR (Conference of Peripheral and Maritime 
Regions). Agenda for styremøtet følger vedlagt til orientering (separat vedlegg 1). 
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Arbeidsplan for BSSSC 2017 -2018 
Arbeidsplan for BSSSC 2017 - 2018 under Østlandssamarbeidets (ØS) formannskap ble drøftet 
og godkjent på styremøtet i Brussel. Utkastet har vært ute på høring både i BSSSC og til 
internasjonalt fagpolitisk utvalg i ØS. På møte 19. januar ble internasjonalt fagpolitisk utvalg 
orientert om arbeidsprogram og styremøte - og hadde muligheter til å komme med synspunkt og 
innspill før papirene ble sendt ut. Internasjonal adm. gruppe hadde også saken oppe på møtet sitt 
10. januar. Godkjent arbeidsplan følger saken (separat vedlegg 2).  
 
Strategiske dialogmøter 
I forbindelse med møtet i Brussel i februar møtte BSSSC-formann, Roger Ryberg, president i 
EUs regionkomite (Committee of the Regions), Markku Markkula, til samtale. I tillegg ble det 
gjennomført møte med nestleder ved den norske EU-delegasjonen, Ingrid Schulerud, der Ryberg 
presenterte arbeidsplanen for det norske BSSSC-formannskapet. Schulerud gav positive 
tilbakemeldinger og signaliserte ønske om nært samarbeid og ville gjerne bidra til 
gjennomføring av formannskapsperioden. 27. mars er det avtalt møter i UD med bl.a. 
Russlandsseksjonen og Nordisk-Baltisk seksjon (på embetsnivå) samt med Statssekretær 
Tronstad (for Europaminister Bakke-Jensen). Mer info på www.ostsam.no  
 
21. mars vil formannskap og sekretariat i BSSSC gjennomføre fellesmøte med sekretariatet i 
Østersjørådet i Stockholm. Nært samarbeid med det nasjonale nivået (Utenriksministrene og 
statslederne i de 10 landene rundt Østersjøen) er et sentralt element i BSSSCs arbeid, som det 
norske formannskapet ønsker å forsterke.  
 
Møteplaner 
Neste styremøte er fastsatt til 11. - 12. mai i Estland. Årskonferansen til BSSSC vil i 2017 bli 
gjennomført i Potsdam, Tyskland med regionen Brandenburg som vertskap. Datoene er 20. - 22. 
september (oppstart som vanlig med nasjonalt møte på kvelden 20.9 og etterfølgende mottakelse 
- konferanseåpning 21.9). En ungdomskonferanse planlegges i forkant av årskonferansen.  
 
Nærmere informasjon 
Utdypende informasjon fremgår av KU med separate vedlegg som medfølger møteinnkallingen. 
 
 

Oslo, 23. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Ann Irene Sæternes 
 
 
 
Separat vedlegg: KU-sak med underliggende vedlegg. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

09.02.2017 
2013/14955-26 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
10/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 16.02.2017 
8/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 

Konferanse Grønt Byggskifte 

Rådmannsutvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget ber sekretariatet så fort som mulig sende relevant konferanseinformasjon til 
fylkesrådmennene for videre distribusjon internt. 
 
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 
Kontaktutvalget ser det som viktig at fylkeskommunene er godt representert på konferansen 
Grønt Byggskifte som Østlandssamarbeidet er med å arrangere 28. mars 2017.  

 

Sekretariatets innstilling 
1. Kontaktutvalget ser det som viktig at fylkeskommunene er godt representert på 

konferansen Grønt Byggskifte som Østlandssamarbeidet er med å arrangere 28. mars 
2017.  

2. Fylkesrådmennene bistår med å spre informasjon til medarbeidere i egne 
fylkeskommuner som kan ha nytte av å delta på konferansen. 

 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Bakgrunn 
På møte i kontaktutvalget 5. juni 2015 ble «Program for leverandørutvikling» presentert. I 
forbindelse med konstitueringa av nytt kontaktutvalg 19. november 2015 ble det gjennomført et 
fagseminar på Norges miljø- og biovitenskapelige universitetet (NMBU) der bruk av tre i stor 
bygningskomplekser inngikk i programmet. Sekretariatet har i etterkant fulgt opp arbeidet med 
gjennomføring av workshop og god dialog med sentrale aktører i næringa.  
 
På møte 28. oktober 2017 besluttet kontaktutvalget at Østlandssamarbeidet skulle påta seg 
medarrangøransvar (inklusiv finansiering med kr.100.000,-) for konferanse om bærekraftige 
plan og byggeprosesser og innovasjoner i næringslivet. Sammen med Osloregionen og Nasjonalt 
program for leverandørutvikling arrangerer derfor Østlandssamarbeidet konferansen Grønt 
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byggskifte på Thon Hotel Gardemoen tirsdag 28. mars 2017. Infobrosjyre om konferansen er 
vedlagt saken. 
 
Bygg står for en tredel av alle klimagassutslipp. Som bestillere av bygg kan derfor 
fylkeskommunene ta en lederrolle i et grønt byggskifte. Potensialet som ligger i innovative 
offentlige anskaffelser er derfor stort. Konkret så vil konferansen gi deltagerne mer kunnskap 
om:  

 Hvordan sette strategiske mål for bærekraft, innovasjon og næringsutvikling.  
 Politisk forankring av bærekraftige mål og løsninger.  
 Hvordan innovative anskaffelser bidrar til næringsutvikling.  
 Hva bærekraftige bygg er – muligheter og begrensninger.  
 Strategiske og operative verktøy tilknyttet innovative, offentlige anskaffelser innenfor 

byggsektoren.  

Målgruppen for konferansen er politikere og ansatte i fylkeskommuner og kommuner med 
ansvar for klima, miljø, bygg, eiendom og anskaffelser. Det er på denne bakgrunn viktig at 
fylkeskommunene på Østlandet blir godt representert på konferansen – og at informasjon om 
konferansen når ut til målgruppen. 
 
For nærmere informasjon og mer deltaljgert program,  gå inn på konferansens egen hjemmeside 
http://grontbyggskifte.no/ 
 
 
 
 

Oslo, 9. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Vedlegg: Konferanseprogram 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

08.02.2017 
2011/21402-21 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
7/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 16.02.2017 
9/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 

 

Samarbeid med Schleswig-Holstein 2017 
 
Rådmannsutvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen og ber sekretariatet bidra til at dato for neste 
kommisjonsmøte avklares slik at endelig vedtak kan gjøres på KU-møtet. 
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Kontaktutvalget tar fremlagt informasjon til orientering. 
2. Felles kommisjonsmøte gjennomføres i Østfold 8. og 9 november 2017 

 
 (dato avklart i etterkant av RU-møtet) 

 

Sekretariatets innstilling 
1. Kontaktutvalget tar fremlagt informasjon til orientering. 
2. Felles kommisjonsmøte gjennomføres i Østfold……….. 2017 
 

 
 
 
 

Saksredegjørelse 
 
Innledning 
Siste kommisjonsmøte i samarbeidet med delstaten Schleswig-Holstein fant sted i Kiel 29. 
september 2016 med minister Spoorendonk som vertskap. Forberedelsen til møtet ble startet opp 
i arbeidsmøte mellom internasjonal adm. gruppe i Østlandssamarbeidet og representanter for 
Europaavd. i Schleswig-Holstein i Kiel i april 2016 og saken var på dagsorden i internasjonalt 
fagpolitisk utvalg 2. september. Endelig utkast til referat fra kommisjonsmøtet i Kiel følger 
vedlagt til orientering (vedlegg 1).   
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Oppfølging/status 
Basert på anbefaling i internasjonalt fagpolitisk utvalg 13. mai 2016 er hovedansvar for 
oppfølging av samarbeidsavtalen med delstaten Schleswig-Holstein nå lagt til den enkelte 
fylkeskommune. Østlandssamarbeidet (felles) brukes til oppfølging av avtalen på politisk nivå, 
og for utnyttelse av samarbeidet inn mot nasjonale myndigheter, Østersjøsamarbeidet, 
Nordsjøsamarbeidet og i det generelle europapolitiske samarbeidet. Kultur er fortsatt å anse som 
et felles tematisk samarbeidsområde (basis). Avtalen og oppfølging av denne overvåkes felles 
gjennom internasjonalt fagpolitisk utvalg og kontaktutvalget.  
 
Til informasjon følger felles aktivitetsprogram "Follow-up perspectives 2016/2017" vedlagt 
(vedlegg 2). I det felles aktivitetsprogrammet legges det opp til en tredje runde med 
fellesutstilling i samarbeidet mellom Østlandsutstillingen og BBK (Bundesverband Bildender 
Künstler) i 2017 knyttet til Reformasjonsjubileet i Tyskland - "å se med egne øyne". Utstillingen 
åpnes i Kiel 20. mars av Kultur og Europaminister Anke Spoorendonk. Østlandssamarbeidet vil 
være her være representert med Andreas Lervik. 
 
Utstillingen i Norge er delt i tre: 

 Oslo Domkirke 6. juni,  
 Bragenes kirke i Drammen 8. juni og  
 Sarpsborg kirke 14. juni.  

 
Det er fra Østlandsutstillingens side ønske om politisk deltakelse både under åpningen i Kiel i 
mars og under åpning på de ulike utstillingsstedene på Østlandet i juni. Henvendelse i saken 
følger vedlagt (vedlegg 3).  
 
Kommisjonsmøte 2017 i Norge 
Internasjonal adm. gruppe hadde saken oppe på sitt møte 10. januar 2017 og har foreslått 
følgende datoer for møter i 2017 - der Østlandsfylkene er vertskap:  
 26. april møte på adm. nivå i Oslo (AFK, Galleriet). Felles middag 25.04. 
 Uke 44 (30.10 - 3.11 2017) - kommisjonsmøte i Norge. Dato og møtested legges fram 

for drøfting og endelig anbefaling i kontaktutvalgets møte 10. mars.  
 
På møte i fagpolitisk utvalg 19. januar 2017 ble protokoll og felles arbeidsprogram for 
2017/2018 tatt til orientering. Det ble videre foreslått at neste kommisjonsmøte holdes i Østfold 
og aktuelle datoer er 30. - 31. oktober. Sekretariatet informerer Schleswig-Holstein og 
forbereder sak til KU i mars.  
 
Sekretariatet vil peke på at Tyskland har nasjonal fridag 31. oktober (Reformasjonen) og KU må 
derfor finne en dato for møtet som ikke kolliderer med fridagen. 
 
Saken legges fram til orientering samt for gjensidig orientering om oppfølging i 
fylkeskommunene. Det er også ønskelig med innspill til aktuelle tema til høstens 
kommisjonsmøte. 
 
 
 
 

Oslo, 8. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen  
Sekretariatsleder 
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Saksbehandler: Ann Irene Sæternes 
 
 
 
Vedlegg: 3 stk. 
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Vedlegg 1  
Common Commission meeting 

Schleswig-Holstein/Eastern Norway County Network (ENCN) 
Kiel, Schleswig-Holstein, 29 September 2016 

Final draft minutes (28.11.16 - S-H/ENCN) 
 

Welcome and reports on current political topics in SH/DE and ENCN respectively  
Anke Spoorendonk welcomed everyone to the meeting of the Common Commission in Kiel. In 
particular she congratulated Roger Ryberg as new BSSSC Chairman from January 2017. She 
pointed to the first period of ENCN chairing BSSSC, ten years ago, and praised the long-
standing continuity of grassroot cooperation at regional level - being even more important in 
hard times for the European idea. 
With a view to relevant current political topics, Ms Spoorendonk gave some rough status reports 
on  

 Fehmarnbelt fixed link, the erection works of which to start by end 2019. However, 
both the transport ministers of Denmark and Schleswig-Holstein fully agree that both the 
Fehmarnbelt corridor and the Jutland corridor have the same relevance for transnational 
transport needs. 

 Energy transition: Closing down all nuclear power plants by 2022 the latest require 
efforts on deployment of renewable energies, energy savings as well as new electricity 
transmission grids to energy consumption centres. As regards the latter, the recently 
started building works on the “NordLink” subsea cable between SH and Norway is of 
utmost relevance to balancing electricity supply on both sides. Nevertheless, deployment 
of wind energy both offshore and onshore, as well as planning of grid infrastructures, is 
facing serious problems from less public acceptance. Despite this fact, Schleswig-
Holstein aims at remaining the net-exporting electricity Land in Germany as has been 
since the late 70ies. 

 Refugees and migration: In 2015, approx. 1.1 million entered Germany, not all of 
which remaining in Germany. Almost 477,000 claimed refugee status both in 2015 and 
until July 2016. 50% of them were granted this status. Further 25% applications were 
rejected, and a further 25% is allowed to stay for a limited time due to legal boundaries. 
The number of refugees taken up in SH numbers to 35,000 (in 2015) and, so far, further 
7,000 in 2016. Meanwhile the system of central accommodation for first registration, 
followed by further distribution to counties is well functioning. 

 
Roger Ryberg, as the head of the Norwegian delegation, thanked Anke Spoorendonk for the 
invitation to Kiel and the visit to the wildlife park Eekholt, which led to useful discussions about 
the wolf management, also within the ENCN delegation. As to topics on the agenda in Norway 
he gave a short overview: 

 ENCN really count on Schleswig-Holstein's support with regard to the chairmanship of 
BSSSC over the next two years, and Mr. Ryberg hope for a continuance of the special 
care for the area culture and identity. The first draft of a work plan for ENCN 
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chairmanship is in preparation and open for input and suggestions from SH’s side. It is 
going to be discussed at the next BSSSC board meeting on November, 7 in Stockholm. 

 The Norwegian government’s focus is set on greening of the economy and green 
change - to draw the attention towards opportunities and to encourage new ideas for 
future growth and jobs. Therefore, ENCN put smart specialization on the agenda, using 
EU-developed tools. Recessions in the oil industry due to low oil prices, rising 
unemployment, increasing global competition and a strong global climate agreement 
(Paris 2015) have increased the need to adjust the economic development in Norway. 

 The national transport plan includes investments in infrastructure (2018/2019). ENCN 
is active in lobbying the priority projects of the plan and puts a special focus on railway 
infrastructure investments in their region, especially for the densely populated areas. At a 
seminar with parliamentarians ten days ago, political representatives from ENCN 
promoted the Inter City triangle and railway connections in Eastern Norway. 

 As to migration and integration of refugees, this European crisis brought up a 
consultation on stricter Norwegian asylum rules and a White Paper on integration in 
May 2016. Key issues of a successful integration are language learning, education, work, 
housing and social services. 

 Another government’s objective is to implement a local and regional government 
reform, so that both new municipalities and the new and larger regions will be installed 
on January, 1st, 2020. In the spring of 2017 new tasks and geography for municipalities 
and regions should be presented. The parliament’s proposal is to form 10 larger, stronger 
and more functional regions out of the 19 counties that exists now. An internal dialogue 
between the counties should lead to a cooperation of “friends and allies” for the future. 
The decisions about which counties will be forming larger units are to be made during 
December 2016. 

 The date for national elections for the Stortinget is on September, 11th, 2017. 
 
Topic 1 Organizational Matters 
Both sides agreed that it could be helpful to have a preparation meeting on administrative level 
in due time before the meeting of the Common Commission. A first one was held in April his 
year in Schleswig-Holstein. 
 
Topic 2 Bio economy 
Professor Dr. Uwe Englisch from the University of Applied Sciences of Lübeck 
(Fachhochschule Lübeck) presented the ideas behind a sustainable economy in bio economics: 

 One of the key messages is not to throw things away too early but to see whether one can 
make use of by-products in manufacturing. There is almost no waste in the bio economy 
but a lot of by products which can be used for something. 

 Professor Englisch explained the scientific work of the Fachhochschule Lübeck in this 
field (see presentation attached). 

 He also informed about an Interreg Baltic Sea Programme project (Baltfood) as an 
example for cooperation in this field. There is a lot of potential in innovation in this area, 

31



but small and mid-sized Enterprises (SMEs) don’t have the necessary financial 
resources. Therefore funding by EU programmes would be recommendable, but very 
often this is against the regulatory framework. 

ENCN’s representatives commented: 
 This is not only an option but a must for their agenda (underlined by Akershus, Oppland 

and Hedmark).  
 Their objective would be to strengthen their research as well as to cooperate better and 

faster. 
 They are preparing an application for an INTERREG project in the field of bio economy 

together with Sweden. 
Anke Spoorendonk emphasized this common interest and suggested to add this to the 
cooperation perspectives if both sides agree. 
 
Topic 3 Jutland Corridor: Transport needs and regional cooperation 
Arve Høiberg (Vestfold) gave an overview from ENCN’s point of view: 

 He underlined the relevance of an efficient, safe and reliable transport between Norway 
and Europe. 

 The northern Danish port of Hirtshals is already closely connected with several 
Norwegian ports, in particular Larvik and Kristiansand. 

 Improvements of rail terminals are already finalised (Hirtshals) or at least planned 
(Larvik). 

 Within the Nordic Transport Network (NTN) Norwegian regions and the Danish regions 
covering the Jutland corridor are cooperating to improve the facilities for zero-emission 
vehicles in the Jutland corridor and highway E18 from Kristiansand to Oslo and E39 to 
Stavanger. 

 Mr Høiberg stated that the Jutland corridor – together with the corridor Hamburg-
Copenhagen-Malmö-Gothenburg-Oslo – should continue to be of common interest to SH 
and ENCN. 

 
Thomas Pfannkuch (SH) commented as follows: 

 Both the Danish and the Schleswig-Holstein Ministers of Transport were aware of this 
relevance. Together they had jointly set up a “German-Danish Transport Commission” 
on improving transport infrastructure between Frederikshavn and Hirtshals in the North 
down to Hamburg, its seaports and the rail transport hub Maschen (south from 
Hamburg). 
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 By November 2015 this Commission adopted and published a joint report, taking stock 
of short-, midterm and longer termed infrastructure projects, added by joint 
recommendations on further alignments of plannings and investments. 1 

 As regards “green energy fuels” for road transport, Mr. Pfannkuch recommended being 
aware of the decision taken that along the entire German motorways net only electricity 
supply to replace fossil fuels will be deployed, probably added by natural gas supply for 
an intermediate period(?). Lorries fuelled by biogas or bio diesel may break down when 
traversing Germany. 

 
With a view to regional cooperation Thomas Pfannkuch reported also on the cooperation 
network “Jutland Corridor” working since 2013 on closer regional ties (Hamburg, SH, all 
three Danish regions plus the municipalities of Aalborg, Aarhus, Esbjerg and Odense) and 
presented a fact sheet to the CC meeting. 2 

 After an initial get-to-know each other phase, the partners did a first reliable step, 
submitting a joint project application to the Interreg V North Sea Program focusing 
renewable energies and regional economic development. 

 This “Northern Connections” project, being approved on 27 Sep 2016, became 
enlarged to a 20 partners´ consortium, encompassing also relevant clusters and networks. 
Among the project partnerships are City of Oslo (involving Akershus), Oslo’s 
Renewable Energy & Environment Cluster (OREEC), Business Region Gothenburg and 
the Danish Energy Cluster CLEAN. 

 Behind the immediate project targets, the partners from “Jutland Corridor” cooperation, 
already forming the project’s geographical backbone, will be following their own joint 
targets on fostering the immediate “Jutland Corridor” cooperation by learning far-
distance cooperation in practice. Meetings of the “Jutland Corridor” Steering Group shall 
be held back-to-back to relevant project meetings. 

 From a view of regions Nord- and Midtjylland, but also of Aalborg and Aarhus, 
connected areas such as ENCN or Region Västra Götaland may become natural 
partners or associates to the described further work of “Jutland Corridor” cooperation. 

Both Arve Høiberg and Anette Solli, County Mayor of Akershus and Vice Chair of ENCN 
indicated some interest. Mr. Pfannkuch recommended getting in touch with the City of Oslo on 
this subject. 
 
Topic 4 Culture 

 
 
 
 
 
 
 
 
1 The English version of the Commission’s report is available from the website of the Danish Ministry for 
Transport and Building (Danish version!!), by simply typing “Jyllandskorridoren” to the search button.  
2 See fact sheet „Jutland Corridor cooperation – North Sea Project ‘Northern Connections’ ” annexed to 
these minutes. 
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Gert Haack (SH) reported on two projects currently running or in preparation: 
 In March 2017 an exhibition about the question of identity is planned in Kiel - to be 

opened by Anke Spoorendonk. It will also be shown in Norway in 2017, and three 
churches in Norway will be part of this exhibition and will avail themselves as quite 
unusual places for exhibitions. The exhibition is developed in the context of the 500 
years jubilee of the Reformation, which will be celebrated worldwide. 

 Another project deals with refugees, especially children, and how to use culture as a tool 
for a dialogue to reach an easier and better integration. 

 The Möllner Folksfest in 2018 in Schleswig-Holstein could take place with some input 
from Vestfold. The idea of building a network of non-profit-organizations is followed in 
this context.  

 During the latest Fehmarnbelt Days held in September in Hamburg the new German-
Danish cultural INTERREG- project “Nordmus” was presented. It is about Museums’ 
cooperation in the field of painting and could suit for SH and ENCN to be developed as a 
common project. 

 
Erik Vadholm (ENCN WG Culture) gave short statements as a comment: 

 The chosen locations for the temporary art exhibition in 2017 are a bit unusual for 
ENCN exhibitions. The exhibition will be shown in the three churches; Oslo Domkirke, 
Bragenes Kirke (Drammen) and Sarpsborg Kirke (Östfold).  

 A representative from the ENCN WG Culture, Mr. Olsen from Vestfold, visited the 
Mölln Folksfest this year. A representative from Mölln Folksfest is invited to Vestfold 
and the "Market for music" in Larvik. There are not any decision yet about ENCN’s 
participation in the big event in 2018. 

 The Nordic Film Link is an example for the good cultural cooperation. 
 
Topic 5 Education and Youth 
Alexandra Ehlers, chairwoman of SH Youth Council, presented a range of activities for 
young people from Norway and Schleswig-Holstein, which are e.g. 

 the summer workshop in 2016 about different items which are of some importance for 
the European Union right now. 

 the “Europe, quo vadis?”-project in October 2016 about designing a European idea with 
9 European Baltic State countries. This project touches current topics such as education, 
upcoming nationalism and refugees. It asks for young people’s views and hopes for 
Europe. Participating counties from ENCN are Østfold and Hedmark. 

Ronald Westphal (SH, Ministry of Education SH) reported about 
 the process of the “Language for Business”-project, which may lead to an application in 

the frame of the EU funding program “Erasmus +”, should continue  
 “Language for business/ERASMUS+”, is a project idea based on one of the Norwegian 

German Strategy’s main lines. It focus on the need to make more young people in 
Norway learning the German language. Improving language skills and motivating young 
people to broaden their horizons through exchange programs is also one of SH’s targets. 
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Angela Iwersen (SH, Ministry of European Affairs) introduced schools’ presentations: 

 The idea is to support bilateral exchange between schools in the counties of ENCN and 
Schleswig-Holstein with a quick start during the next weeks. This support shall extend to 
finding long-lasting contacts or partnerships as well as trying to grant financial aid 
beyond this year. 

 The Land’s motivation is to encourage young European’s mobility and eagerness for 
knowledge through an exchange program which would be easy to handle. 

 Three applicants from SH (all of them schools for vocational education) answered the 
call which has been launched a few weeks before the CC-meeting. They are interested to 
start cooperation with Norwegian schools but don’t have any partners yet. Two of them 
presented themselves during the meeting: 

o The Dorothea Schlözer-Vocational School for human nutrition, health and 
welfare was represented by two students, accompanied by their class teachers. 
They gave an impression of their class, their motivation and their expectations. 
All students are ready to welcome at least one Norwegian student and to 
introduce the city of Lübeck to their exchange partners. All they asked the 
Norwegian delegation for was a strong support to find appropriate contacts (see 
presentation). 

o Two teachers from the Regional Vocational Centre for Economics Kiel 
explained their business games project (see presentation) and bid for participation 
from ENCN’s side. 

o The Emil-Possehl-Schule Lübeck as third applicant was not represented during 
the meeting. 

 Some information (through websites) of the three applicants has been given to ENCN’s 
secretariat before the meeting for a first overview. Contacts should be made as fast as 
possible. 

 ENCN’s representatives’ reactions were positive. At least Arve Høiberg (Vestfold), 
Ivar Odnes (Oppland) and Roger Ryberg gave a good feedback and were very 
interested in this project. 

 
Anke Spoorendonk recalled the “Kieler Frieden”, which stood for internationality but meant 
having something in common at the same time. She said that it’s good to have the diversity of 
languages which don’t always have to be translated if English is spoken – as we can do during 
our meetings. Scandinavian languages are understood within all Scandinavian countries, but 
elsewhere we need English or German for our correspondence. 
 
Topic 6 Smart specialization and cluster strategies 
Dr. Ulrich Hausner (SH, “Business Development and Technology Transfer Corporation 
Schleswig-Holstein” / WTSH) 

 talked about the development of the now existing six clusters in Schleswig-Holstein, 
how they are managed and supported by the state owned agency WTSH (see 
presentation). 
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 underlined that he could organize a visit for one or two Norwegian cluster managers to 
Schleswig-Holstein to provide more information. 

 informed about a brochure about the six clusters in English language, which will be 
available in the beginning of October. 
 

Ivar Odnes (Oppland) was interested in all of the six clusters and asked for the possibility to 
visit them. Anette Solli even announced to invite some managers from Norwegian clusters to 
the next meeting of the Common Commission, which will take place in Norway in 2017. She 
proposed that this topic should be kept on the agenda.  
For Anke Spoorendonk a delegation consisting of company representatives will be the next 
step. 
 
Topic 7 Approval of the Cooperation Perspectives and summing up 

 As to the additional remarks from the department of culture, all participants of the CC 
agreed to the new version. 

 The Cooperation Perspectives 2016/2017 were approved, taking into account also the 
input from the CC meeting. 
 

Roger Ryberg (ENCN) 
 asked to add a list of joint arenas and current projects and activities to the Cooperation 

Perspectives. This list could as well form basis for new ideas and spin-offs. 
 thanked Anke Spoorendonk and her administration on behalf of the ENCN delegation 

for the two days in SH as well as for the close cooperation during the last year within the 
Baltic Sea Region cooperation and BSSSC. 

 announced the invitation to the next CC meeting in Norway, maybe late autumn 2017. 
 

Asbjörn Brandsrud (Norwegian Embassy) 
 thanked for the invitation on behalf of the Embassy. He stated to have learned a lot about 

the practical work and wide range of activities within the partnership. 
 confirmed that the Embassy will be pleased to support this work if needed and said that 

for Norwegians Schleswig-Holstein is the gate to continental Europe. 
 

Anke Spoorendonk (SH) 
 drew a positive balance of this CC meeting. 
 reported that SH will be the observer in the Nordic Council in Copenhagen. 
 thanked the guests for their enthusiasm in this partnership. 

 
The next CC meeting will be prepared for autumn 2017 in Norway. About six months in 
advance the responsible colleagues on working level will meet in Oslo. The CC Meeting 2016 
was closed with a joint lunch buffet. 
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Vedlegg 2 

Cooperation perspectives 2016/2017 (adopted in the CC meeting 26.9.2016) 
 
1. Political cooperation 
The ENCN and Schleswig-Holstein cooperate on various fields of common interest. 
These may include short-term and long-term subjects and activities. Regional 
cooperation is an important element to develop and to strengthen the good relations 
between Norway and Germany, and to contribute to the implementation of the 
Norwegian Government’s Strategy for Germany on regional level. The cooperation 
between the ENCN and Schleswig-Holstein is coordinated by the ENCN Secretariat on 
the Norwegian side and the Division for European Affairs of Ministry of Justice, Cultural 
and European Affairs of Schleswig-Holstein on the German side. 
The ENCN and Land Schleswig-Holstein are actively involved in the Baltic Sea States 
Subregional Co-operation (BSSSC) and work together closely. Roger Ryberg, 
chairman of the ENCN, is going to chair the board of the BSSSC from January 2017 - 
for a two year period.  
 
Schleswig-Holstein and the ENCN also meet in the frame of the STRING cooperation, 
where the ENCN holds an observer status in the political forum, and is interested in 
being involved in projects and activities, which concern the ENCN. 
Both partners participate in the Interreg B programs for the Baltic Sea Region 
(BSRP) and for the North Sea Region (NSRP) as funding of bilateral activities through 
these programs may always be an opportunity. 
Schleswig-Holstein and some regions within the ENCN are also members of the North 
Sea Commission (NSC), where regions around the North Sea are organized. The 
topics dealt with in the NSC are of a broader context and often go beyond the bilateral 
common subjects. 
 
2. Specific fields of cooperation 

 
a. Transport 
Accessibility is an important topic for Schleswig-Holstein and for the ENCN. There are 
transport corridors via the Fehmarn Belt and Jutland from Norway to Germany and 
Europe, which are part of the Trans European Network (TEN-T). Those corridors are 
important for Norway’s connection to Scandinavia and Europe, especially railway 
routes in order to develop and to allow for a sustainable transport of freight and 
passengers to/from the region. Schleswig-Holstein and the ENCN participate in projects 
which intend to make the transport corridors more environmental friendly through 
offering charging and fuelling stations for renewable energies along the way (for 
example the “Great” project of the STRING cooperation). 
Schleswig-Holstein and the ENCN keep each other informed about relevant activities 
and developments in the transport corridors and support each other’s interests. 

 
b. Culture 
Schleswig-Holstein and the ENCN have a rich and diverse repertoire of cultural 
activities. This led to close contacts between both regions and many fruitful co-
operations. 
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In the field of contemporary art there are regular exhibitions in Schleswig-Holstein and 
in Norway, organized by Østlandsutstillingen and the Bundesverband Bildender 
Künstler (BBK), Landesverband Schleswig-Holstein (Landesschau). Joint exhibitions 
have been carried out over the past years (Stereo Not Mono in 2012/2013 and WER 
IST WO WER? – WAS IST WO WAS? in 2015/2016)  
 
The exhibitions are partly sponsored by the Norwegian Color Line.  
2017 will be the year when the 500 years jubilee of the Reformation will take place in 
Germany. An exhibition about the question of identity is planned and will be shown in 
Schleswig-Holstein and in Norway in 2017. As there is room for a framework program, 
both partners may get more involved in the planning process. 
 
Culture as a tool for a dialogue with immigrants and/or refugees, especially children, 
is a task which artist from Schleswig-Holstein and the ENCN started to work on and 
plan to go on with in the future. This is done through visual arts, dance and theatre and 
helps to overcome different cultural backgrounds and poor language skills. Schleswig-
Holstein and the ENCN will support this work with budgetary means and help to make 
new contacts with schools and other institutions where young people come together. 
In the area of film a close cooperation has developed between the “Landesverband 
Jugend and Film” (LJF) in Schleswig-Holstein and "Oppland Film Centre for Youth" 
(FiO) in Norway. Participants attended summer schools in each region in filmmaking 
and plans were made for a program called „Young Nordic Film Link“, during which 
young filmmakers from Eastern Norway County Network, Schleswig-Holstein and 
Denmark are invited to experience the “Nordische Filmtage” in Lübeck. Schleswig-
Holstein and the ENCN support the common activities and the exchange of young 
filmmakers between the regions. Whenever possible funding by EU programs should 
be used for such activities. 
 
c. Education and youth 
Schleswig-Holstein and the ENCN agree that young people are a very important target 
group for educational measures and other activities. They support and are active 
members of the working group Youth Policy within BSSSC. 
During the last years, participants from both regions attended meetings and camps for 
young people in Schleswig-Holstein and the ENCN. And there are cooperations 
between schools of general education and schools of vocational training with mutual 
visits and the opportunity to learn each other’s language.  
As most of the tourists which visit Norway come from Germany, Norway has a certain 
interest that those who work in the tourist sector speak German. Language skills can 
be obtained at school and through exchange programs and by training on the job. 
Schleswig-Holstein and the ENCN therefore support existing cooperations and help to 
build new ones with own budgetary means. 
 
d. Tourism 
Tourism is a very important economic sector for Schleswig-Holstein and for the 
counties in Eastern Norway. Direct ferry lines connect Schleswig-Holstein (Kiel) and 
Eastern Norway (Oslo). There have been visits to each other’s regions by tour 
operators and other key-players in the tourism sector to exchange knowledge about 
development of tourism and re-structuring of accommodation etc. Further exchange is 
planned in the field of event management. Practical trainings at some event managing 
agencies could be possible to help each other to learn more about these things. 
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3. Organisation and follow up 
The Common Commission will continue to be the political platform for the partnership. 
The commission will meet once a year to put focus on political issues of common 
interest and concerns and share information and views - as well as being the 
monitoring body of the partnership. Between the CC meetings, there will be a meeting 
on administrative level between the WG on international affairs of ENCN and the 
Division for European Affairs of Ministry of Justice, Cultural and European Affairs in 
Schleswig-Holstein.  
 
The concrete work within specific thematic fields of interest will be carried out by each 
county (or counties working together) together with actors from Schleswig-Holstein. 
Culture will continue to be a topic of joint interest and will be coordinated by the ENCN 
WG Culture and the Cultural department in Kiel. The cooperation between BBK and 
Østlandsutstillingen will continue to be a core part of the cultural cooperation.  
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Vedlegg 3 

Østlandssamarbeidet 
Internasjonalt fagpolitisk utvalg  
 
 
 
Forespørsel om representasjon på åpning av reformasjonsmarkering i Tyskland 
Østlandsutstillingen vil med samarbeidspartnere i Schleswig-Holstein i Tyskland og Danmark 
markere reformasjonsjubileet i 2017 gjennom utstillinger, omvisninger og andre arrangementer i 
to land. I 2017 er det 500 år siden Martin Luther publiserte sine teser - mot avlatshandelen - på 
døren til Slottskirken i Wittenberg. Det blir betegnet som startskuddet for reformasjonen.  
Utstillingen ”… å se med egne øyne” vil ta utgangspunkt i en visuell refleksjon over Luther og 
reformasjonens betydning for billedkunst. Kunstnere fra Østlandet (Norge), Schleswig-Holstein 
(Tyskland) og Syd-Jylland (Danmark) er invitert til å vise kunstverk, som svarer på spørsmålet, 
om hva som knytter kunst og religion sammen i dag. Kunstverkene vil også diskutere om 
reformasjonen er relevant for kunstnere og publikum i dag. En internasjonal jury vil velge ut 
kunstverk til utstillingene i alle visningsrom.  
Utstillingen åpner i Kiel 20. mars 2017 og i Norge 6. juni i Domkirken i Oslo, 8. juni i 
Bragernes kirke i Drammen og 14. juni i Sarpsborg kirke.  
Den offisielle åpningen i Kiel vil bli foretatt av Ministerin für Justiz, Kultur und Europa, Anke 
Spoorendonk. Østlandsutstillingen ønsker å invitere den politiske ledelsen i 
Østlandssamarbeidet til å representere Østlandet under denne åpningen i Kiel.  

Utstillingens tittel, ”å se med egne øyne”, stammer fra Martin Luthers sitat: ”det er bedre å se 
med egne øyne, enn med andres”. 
Fortløpende oppdateringer og mer informasjon finnes på 
http://www.ostlandsutstillingen.no/hva-skjer/2017-reformasjonsmarkering/ 
Vi ser frem til å høre fra dere. 
 
 
Med vennlig hilsen 
Martina Kaufmann 
Østlandsutstillingen 
Daglig leder 
 
 
 

Lillestrøm, 29.11.2016 

40

http://www.ostlandsutstillingen.no/hva-skjer/2017-reformasjonsmarkering/


 

Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

23.02.2017 
2015/6966-10 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
10/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Næringsanalyse og videre arbeid med smart spesialisering 

Innstilling 
1. Kontaktutvalget tar informasjonen til orientering 

 
2. Den økonomiske rammen for ekstern utredningsbistand økes med kr. 100.000,- til kr. 

500.000,- hvorav Østlandssamarbeidet og Osloregionen finansierer 50% hver. 
 
 

Saksredegjørelse 
På møte i kontaktutvalget 28. oktober 2017 ble det vedtatt å videreføre arbeidet med smart 
spesialisering. Det ble satt av inntil kr. 200.000,- for å ferdigstille forprosjektet frem til KU-
møtet i mars 2017, der innkjøp av ekstern kapasitet/utredningsbistand inngikk. Samtidig ble 
Osloregionen anmodet om å bidra med kr. 200.000,- til finansiering av forprosjektet med en 
samlet ramme på kr. 400.000,- 
 
I etterkant av KU-møtet ble arbeidsgruppen for smart spesialisering utvidet med representanter 
fra Osloregionen og Osloregionens Europakontor. Samtidig bekreftet også Osloregionen sin 
finansieringsandel på kr. 200.000,- i forprosjektet. 
 
Den utvidete arbeidsgruppe så det som lite realistisk å gjennomføre/ferdigstille prosjektet i 
februar 2017 – og det ble besluttet å bruke noe mer tid på utforming av oppdragsbeskrivelsen. 
Det ble i denne sammenheng bestemt at man skulle gå i dialog med aktuelle tilbydere før 
konkurransegrunnlaget ble utformet for på denne måten å få kvalitetssikret 
undersøkelsesopplegget.  
 
Dialogmøter med tre eksterne forskningsmiljø ble gjennomført tirsdag 13. desember. I tillegg til 
sekretariatslederne i ØS og OR deltok 2 representanter fra utvidet arbeidsgruppe (Steinar 
Normann fra Østfold FK og Øystein Sandtrø fra Tønsberg kommune). I etterkant av 
dialogmøtene har det vært arbeidet med å få frem en balansert og presis kravspesifikasjon. I 
dette arbeidet har sekretariatet også hatt dialog med representanter fra Norges Forskningsråd og 
Innovasjon Norge. 
 
Det søkes nå ekstern bistand for (1) å få kartlagt nærings- og innovasjonsmiljøene på Østlandet 
og (2) å få vurdert om virkemiddelapparatet i regionen er rigget for samarbeid/samspill med 
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innovasjonsmiljøene. Kravspesifikasjonen er vedlagt i separat vedlegg. Utlysning av 
konsulentoppdrag er nå sendt ut til 5 eksterne konsulentmiljø – og frist for innlevering av tilbud 
er satt til torsdag 9. mars. Kontraktsinngåelse vil gjøres på møte 15. mars. 
 
På møte i rådmannsutvalget 16. februar ble forprosjektet og utredningsoppdraget drøftet – og det 
ble påpekt at saksfeltet er svært komplisert og ressurskrevende. Det er krevende å få frem ny 
kunnskap som er relevant - og som kan brukes av fylkeskommunene i lokalt/regionalt arbeid 
med næringsutvikling og innovasjon.  
 
På møtet ble også prosjektets fremdrift drøftet. I tillegg til å sammenstille sekundærdata, skal det 
i prosjektet gjennomføres intervjuer og det forutsettes at ekstern konsulent også skal delta på 
møter/workshops der man skal drøfte hvordan resultater fra kartleggingen kan implementeres i 
regionen. Det legges opp til en statusrapportering på KU-møtet i juni og sluttbehandling på KU-
møtet i oktober 2017. Det vises for øvrig til vedlagt prosjekt-/prosessplan. 
 
Rammene for det eksterne oppdraget er utvidet fra kr. 400.000,- til kr. 500.000,- fordi det er 
ønskelig at ekstern konsulent også skal bidra faglig på regionale workshops etter at selve 
kartleggingen er gjennomført. Osloregionen og Østlandssamarbeidet dekker 50%  hver av 
merkostnadene, forutsatt tilslutning fra kontaktutvalget. 
 
 

Oslo, 23. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separat vedlegg: Konkurransegrunnlaget 
 
Vedlegg: Prosess- og fremdriftsplan 
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Prosess- og fremdriftsplan - forprosjekt 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

24.02.2017 
2014/17814-31 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
11/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

ATP-samarbeid med Osloregionen 
Innstilling 

1. Kontaktutvalget ser positivt på at Østlandssamarbeidet og Osloregionen vurderer om det 
er grunnlag for et nærmere samarbeid på ATP-området. 

2. Fremlagt skisse til forprosjekt legges til grunn for det videre arbeid. 
3. Rådmannsutvalget bes avklare hvordan fylkeskommunene skal være representert i det 

administrative arbeidet i forprosjektet. 
4. Kontaktutvalget forutsetter at forslag til samarbeidsmodell legges frem for godkjenning 

på KU-møtet i juni 2017. 
 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Østlandssamarbeidet fikk den 1. februar 2017 en skriftlig henvendelse fra Osloregionen med 
forslag om gjennomføring av felles forprosjekt for avklaring av rammer for samarbeid mellom 
de to organisasjonene innenfor området «samordnet areal og transportutvikling».  
 
I henvendelsen viser man til vedtak i styrene i Osloregionen, Østlandssamarbeidet 
Osloregionens Europakontor om tettere samarbeid mellom de tre organisasjonene og det pekes 
på at Osloregionen har lagt et slikt samarbeid til grunn både for reviderte strategiske føringer fra 
2016 og for handlingsprogram 2017. Det fremgår av henvendelsen at Osloregionen ser på 
samordnet areal- og transportutvikling som et spesielt viktig samarbeidsområde for 
Østlandssamarbeidet og Osloregionen.  
 
Ett av tiltakene i Osloregionens handlingsprogram 2017 handler om å konkretisere dette 
samarbeidet, og der Osloregionen skal initiere et forprosjekt i samarbeid med 
Østlandssamarbeidet som avklarer innholdsmessige rammer for et tettere samarbeid mellom de 
to organisasjonene på områdene areal, transport og klima/miljø. Man ser for seg at forprosjektet 
skal omfatte dialog med staten om evt. samarbeid i utredningsfasen i neste NTP-rullering og 
rammer for neste generasjons strategidokumenter for Østlandet, jf «Østlandspakka» og 
«samordnet areal- og transportstrategi for Osloregionen» 
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I brevet fra Osloregionen fremgår det at man gjerne ser at arbeidet med å følge opp tiltaket (se 
ovenfor) kommer i gang så raskt som mulig, og det foreslås nedsatt en liten tidsavgrenset 
administrativ arbeidsgruppe til å utarbeide en prosjektbeskrivelse for et slikt forprosjekt. Man 
peker videre på at arbeidsgruppen også vil kunne fungere som ressursgruppe i avklaringer om 
samarbeid og samordning mellom de to organisasjonene knyttet til andre aktiviteter innenfor 
areal, transport og byutvikling.  
 
 
Innspill fra møtene i adm. samferdselsgruppe og fagpolitisk utvalg 10. februar 
Henvendelsen fra Osloregionen (OR) ble drøftet på møte i (1) adm. samferdselsgruppe 1. 
februar og i (2) fagpolitisk utvalg fredag 10. februar.  
 
På møtet i adm. samferdselsgruppe ble det uttrykt forståelse for at ØS og OR må samarbeide tett 
på det aktuelle fagområdet slik at man kan ha størst mulig gjennomslagskraft samlet sett. 
Gruppen anbefalte at henvendelsen fra OR videresendes for drøfting på møte i rådmannsutvalget 
torsdag 16. februar. 
 
På møte i fagpolitisk utvalg ble også henvendelsen fra Osloregionen drøftet. Følgende 
kommentarer ble gitt i møtet: 

 Et forprosjekt kan være interessant – men må være tydelig på rammer, roller, 
avgrensninger, maktfordeling, struktur m.m.  

 Østlandssamarbeidet er tydelige og har lykkes – 8 fylkeskommuner samhandler – hver 
fylkeskommune er tydelige i prioriteringene inn i diskusjonene.  

 Osloregionen består av både fylkeskommuner, kommuner og regioner – dette kan gi 
sprikende røster fra samme geografiske område som tilsvarer en fylkeskommune; Kan en 
tett kobling opp mot Osloregionen skaper ubalanse i dagens vellykkede samhandling? 

 Felles budskap og prioritering fra 8 fylkeskommuner i Østlandssamarbeidet har vært 
vellykket. 

 Ikke alle fylkeskommuner i Østlandssamarbeidet er med i Osloregionen. 
 Mulige mål- og/eller interessekonflikter kan oppstå mellom Østlandssamarbeidets og 

Osloregionens ønskede prioriteringer knyttet til neste generasjons strategidokumenter 
innen samferdselsspørsmål. 

 Det forventes at alle fylkeskommunene i Østlandssamarbeidet bidrar til gode 
strategidokumenter – inkludert Oslo og Akershus som er en del av de samhandlende 8 
fylkeskommuner. 

 Sekretariatene til Østlandssamarbeidet og Osloregionen er nå samlokalisert. Det 
forventes at en samlokalisering vil være positiv for begge parter og gi synergier til fordel 
for god utvikling av balansert samferdselsutbygging i hele Østlandsområdet. 

 Det bør vurderes om Osloregionen bør gis møte- og talerett i Østlandssamarbeidet. 
 
Rådmannsutvalgets vurdering 
Rådmannsutvalget drøftet saken på møte 16. februar 2017. Det ble fra rådmannsutvalget 
understreker at man i det videre arbeid må være bevisst på at Østlandssamarbeidet og 
Osloregionen har ulikt eierskap og ulik organisering. Det er derfor naturlig at man har ulik 
tilnærming til arbeidet på ATP-området.  Når det gjelder NTP-arbeidet peker rådmannsutvalget 
på at det er avgjørende at Østlandssamarbeidet fortsatt skal koordinere samarbeidet mellom 
fylkeskommunene – både i faglige spørsmål og i forhold til det interessepolitiske arbeidet. 
 
Etter å ha drøftet saken gjorde rådmannsutvalget følgende vedtak: 
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1. Rådmannsutvalget ser positivt på at Osloregionen og Østlandssamarbeidet 
gjennomfører en kartlegging (forprosjekt) der man vurderer om det er grunnlag for et 
tettere samarbeid på fagområdene areal, transport og miljø. 

2. Rådmannsutvalget ber sekretariatet legge frem en sak for drøfting på kontaktutvalgets 
møte 10. mars der prosjektets rammer, organisering, styring, fremdriftsplan, 
kapasitetsbehov og finansiering klargjøres. 

 
 
Sekretariatets vurdering 
Østlandssamarbeidets sekretariat ser i utgangspunktet positivt på henvendelsen fra Osloregionen 
- og ser at det kan være hensiktsmessig å få vurdert hvordan man i fremtiden kan jobbe mer 
planmessig og helhetlig i forhold til ATP- og NTP-prosessene på Østlandet. Dette handler i 
noen grad om å kunne utnytte ressursene og den samlede administrative kapasiteten til ØS og 
OR mer effektivt, men det handler først og fremst om å få vurdert hvilke planverktøy og 
planprosesser på NTP- og ATP-området som kan bidra til at vekstpotensialet - som finnes i de 
ulike deler av Østlandsregionen – kan tas ut. Roller og samarbeidsformer mellom OR og ØS må 
selvsagt vurderes i et slikt arbeid.   
 
Innspillene fra medlemmene i fagpolitisk utvalg viser imidlertid at det er naturlig at 
kontaktutvalget drøfter denne saken og gir sin tilslutning til arbeidet før sekretariatet igangsetter 
er forberedende administrativt arbeid sammen med administrasjonen i OR.  
 
.  
Forprosjektskisse 
Egen forprosjektskisse utarbeides og sendes ut til kontaktutvalgets medlemmer i forkant av 
kontaktutvalgets neste møte. 
 
 

Oslo, 24. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Separate vedlegg: Forslag til forprosjekt sendes ut i separat mail. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

09.02.2017 
2011/21234-62 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
8/17 Østlandssamarbeidets rådmannsutvalg 16.02.2017 
12/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 

Stortingsmelding om fagskolene - uttalelse fra Østlandssamarbeidet 

Rådmannsutvalgets behandling: 
Rådmannsutvalget sluttet seg til innstillingen og ber sekretariatet sende ut høringsbrevet til 
kompetansegruppen for kvalitetssikring før saken sendes ut til sluttbehandling i kontaktutvalget. 
 
Rådmannsutvalgets innstilling: 

1. Kontaktutvalget slutter seg til fremlagt høringsuttalelse til Meld. St. 9 (2016-2017) Fagfolk 
for fremtiden.   

 
2. Høringsuttalelsen vedlegges protokollen.  

 
3. Kontaktutvalget ber sekretariatet snarest oversende høringsuttalelsen fra 

Østlandssamarbeidet til medlemmene i Kirke-, utdannings- og forskningskomiteen – og med 
kopi til Kunnskapsdepartementet.  

 
4. Kontaktutvalget ber fagpolitisk utvalg vurdere hvordan man gjennom Østlandssamarbeidet 

kan bidra å til styrke fagskolene i regionen.  

 

Innspill fra Østfold Fylkeskommune etter RU-møte 16. februar 

Etter rådmannsutvalgets møte 16. februar har Østfold Fylkeskommune oversendt noen innspill 
som vurderes som relevante - og sekretariatet har derfor tatt innspillene fra ØFK inn i 
saksfremlegget og høringsuttalelsen. 

Dette er innspillene fra ØFK: 
 I siste avsnitt i saksfremleggets kap. 1 tas følgende tekst inn: «I tillegg gis det midler til en 

(1) utdanning innenfor Oppvekstfag, barn med særskilte behov. Dette er midler som etter en 
anbudsrunde ble tildelt fire fagskoler i Norge. Fagskolen i Østfold er den eneste 
fylkeskommunale fagskolen som får dette finansiert fra Helsedirektoratet.»  

 I saksfremlegget kap. 6 – andre avsnitt tas følgende tekst inn: «Men også for de tekniske toårige 
utdanningene hvor omfanget og arbeidet med utvikling av tekniske studier er meget 
ressurskrevende».   

 Tillegg til høringsuttalelsens pkt. 2. Her er tatt inn et tillegg til nest siste kulepunkt: «……… , 
herunder må også finansiering av utdanning innen oppvekstfag prioriteres.» 
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Sekretariatets innstilling 
1. Kontaktutvalget slutter seg til fremlagt høringsuttalelse til Meld. St. 9 (2016-2017) Fagfolk 

for fremtiden.   
 

2. Høringsuttalelsen vedlegges protokollen.  
 

3. Kontaktutvalget ber sekretariatet snarest oversende høringsuttalelsen fra 
Østlandssamarbeidet til medlemmene i Kirke-, utdannings- og forskningskomiteen – og med 
kopi til Kunnskapsdepartementet.  

 
4. Kontaktutvalget ber fagpolitisk utvalg vurdere hvordan man gjennom Østlandssamarbeidet 

kan bidra å til styrke fagskolene i regionen.  
 
 

Saksredegjørelse 
Kunnskapsdepartementet la 2. desember 2016 frem Meld. St. 9 (2016-2017) Fagfolk for 
fremtiden. Stortingsmeldingen om fagskolene behandles i Stortinget i vårsesjonen 2017.  
Sekretariatet foreslår at Østlandssamarbeidet v/kontaktutvalget følger opp tidligere uttalelser og 
sender en høringsuttalelse til Stortingets kirke-, utdannings- og forskningskomité, mens 
stortingsmeldingen er til behandling i komitéen. Forslag til høringsuttalelse er vedlagt saken. 
 
Det er også naturlig at saken følges opp og drøftes på møte i kompetansegruppen 08.03 og på 
møte i fagpolitisk utvalg 15.03.2017, jf. innstillingens pkt. 4. 
 
I dette saksfremlegget omtales følgende tema: 

1. Bakgrunn – generelt om fagskoler og statlige initiativ 
2. Historikk om fagskolene på Østlandet 
3. Nærmere om Meld. St. 9 (2016-2017) Fagfolk for fremtiden 
4. Stortingets behandling av stortingsmeldingen 
5. Politiske uttalelser fra Østlandssamarbeidet om fagskolene 
6. Høringsuttalelse til Meld St. 9 (2016-2017) 
7. Videre prosess 
 

 
 
1: Bakgrunn – generelt om fagskoler og statlige initiativ                                                                                                     
Fagskolene skal gi yrkesrettede utdanninger i løp fra ½ til 2 studieår, og disse skal bygge på 
videregående opplæring (vgo) eller tilsvarende realkompetanse og kunne tas i bruk direkte i 
arbeidslivet.  Fagskoletilbud er slik på tertiærnivå, som et yrkesfaglig alternativ til et 
høgskolestudium.  
 
Statens Tilstandsrapport for fagskolen oppgir at det i 2015 var 94 private og offentlige fagskoler 
(56 % offentlige), nær halvparten lokalisert til det sentrale Østlandet. Fagskolene hadde i 2015 i 
alt 15.339 studenter. (39 % av skolene hadde under 50 studenter.)                                                                                                                
Nåværende fagskolelov gir fylkeskommunene ansvar for at det tilbys godkjent 
fagskoleutdanning som tar hensyn til lokalt, regionalt og nasjonalt kompetansebehov innen 
prioriterte samfunnsområder.  Ansvaret ble lagt til fylkeskommunene ved forvaltningsreformen, 
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2010. Men fylkeskommunene har hatt et nasjonalt administrativt samarbeid før den tid, med en 
rådsstruktur for teknisk / maritime fagskoler siden 2004 og for helsefag siden 2006.  
 
Foruten fylkeskommunale fagskoler finnes en rekke større eller mindre private tilbud samt tre 
statlige tilbud (jernbaneskolen, dykkerutdanning, gartnerutdanning). De fleste private fagskolene har ikke 
offentlig tilskudd og driver via studentbetaling. Noen få får tilskudd via statsbudsjettet (godkjent 
etter tidligere privatskolelov). Fylkeskommunene har i dag tilskudd til tekniske og maritime 
utdanninger, samt  forvaltningsansvar (for tilbud som gjennomføres ved studieforbund eller 
fylkeskommunal fagskole) for helsefagutdanninger.  Dette tilskuddet gis via Helsedirektoratet, som 
en del av Omsorgsplan 2020. I tillegg gis det midler til en (1) utdanning innenfor Oppvekstfag, 
barn med særskilte behov. Dette er midler som etter en anbudsrunde ble tildelt fire fagskoler i 
Norge. Fagskolen i Østfold er den eneste fylkeskommunale fagskolen som får dette finansiert 
fra Helsedirektoratet. 
 
 
 
2: Historikk – fagskoler på Østlandet                                                                                                    
Tekniske fagskoler har en lang historie, og tekniske fag er fremdeles de store fagene ved de 6 
fylkeskommunale fagskolene på Østlandet. Skolene har eget styre – til dels politisk og til dels 
kun administrativt sammensatt.  Fagskolen Innlandet er landets største med over 1000 studenter. 
Minst studenttall blant de fylkeskommunale fagskolene på Østlandet har Fagskolen i Vestfold 
(f.t. ca 150).  (I andre landsdeler finnes fremdeles små fylkeskommunale fagskoler lagt til 
videregående skole, med felles rektor vgs + fagskole.)  I meldingen brukes samarbeidet mellom 
fagskolene på Østlandet som et eksempel på bidrag til økt kvalitet på utdanningene ved hver 
enkelt fagskole, jf. kap 8.2, side 55.  Foruten samarbeid om informasjon, fagutvikling og tilbud 
samarbeides det nå om Høyere Yrkesfaglig Utdanning, som 6 av fylkeskommunene finansierer 
(pilot: utvikling av ledelse på byggeplass, som næringen etterspør).  
 
3: Nærmere om Meld. St. 9 (2015-2016) Fagfolk for fremtiden                                                                                                          
Kunnskapsdepartementet opprettet et bredt sammensatt Nasjonalt fagskoleråd i 2010 og fikk 
første Tilstandsrapport for fagskolen utarbeidd i 2011. NOU-utvalg ble oppnevnt i 2013 og 
leverte utredning i desember 2014.  
 
Regjeringen la fram den nye stortingsmeldingen 02.12.2016. Stortingsmeldingen inneholder 48 
forslag til tiltak. Viktigst for fylkeskommunene vil være om Regjeringens forslag til fortsatt 
fylkeskommunalt eierskap følges opp og hva som blir bevilget i statsbudsjettene framover.   
 
Bevilgningene til fagskoler foreslås nå samlet i én felles tilskuddsordning til fylkeskommunene. 
Det vil gi et bredere forvaltningsansvar for fylkeskommunene enn i dag.  Regjeringen vil legge 
til rette for at flere kan ta fagskoleutdanning, noe som er i tråd med skisserte behov for 
arbeidskraft framover, og vil framskaffe mer kunnskap gjennom en frafallsundersøkelse, 
kandidatundersøkelser og arbeidsgiverundersøkelser.    
 
3-årig utdanning som de fylkeskommunale fagskolene ønsker ut fra behov, foreslås som en 
unntaksordning.  Fagskoleutdanning skal gi tilleggspoeng ved søknad til høgskole / universitet. 
Overgangsordninger skal utredes innenfor maritime utdanninger og økonomi / administrasjon, 
og utredning om innpassing av tekniske fagskoleutdanninger i ingeniør- fag støttes. Noe 
tilsvarende for helsefagene er imidlertid ikke nevnt, selv om slike tilbud og studenter øker i 
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antall.  Fagskolestyret og kompetanse hos ansatte i fagskolene er blant andre punkter som 
nevnes i meldingens tiltaksliste.                                                                
 
I årets statsbudsjett er det lagt inn økte fagskolemidler. Men det er fortsatt skeiv fordeling 
fylkeskommunene imellom (tilskudd pr innbygger), av historiske årsaker.   
 
 
4: Stortingets behandling av stortingsmeldingen 
KUF-Komitéen skal avgi sin innstilling pr 18.april og Stortingets behandling er satt til 2.mai.  
Tone Sønsterud (Hedmark, Ap) er saksordfører for komiteens behandling av 
stortingsmeldingen. 
 
Komitéen gjennomførte åpen høring 19.01.2017. Fylkeskommunene har generelt ikke tradisjon 
for å møte i utdanningskomitéen, men KS og Akershus fylkeskommune møtte administrativt 
19.01, som to av 30 høringsinstanser. 
 
Private fagskoler og arbeidslivets parter var sterkt representert og uttrykte bl.a. skepsis til 
Regjeringens forslag om fortsatt fylkeskommunalt eierskap til fagskolene – og talspersonene 
herfra argumenterte for at statlig eierskap ønskes.  
 
5: Politiske uttalelser fra Østlandssamarbeidet om fagskole                                     
Fagskolen har stått på sakskartet, både administrativt (i fylkesopplæringssjefenes 
«kompetansegruppe» siden 2001) og politisk. Fagpolitisk utvalg opprettet et ad hoc-utvalg i 
2012, som la fram innstilling overfor fagpolitisk utvalg og videre til Kontaktutvalget i 2013 (sak 
33/13). Østlandssamarbeidet var dermed i gang med politiske drøftinger og uttalelser før Grund-
utvalget ble nedsatt for å utarbeide NOU. Senere har Kontaktutvalget gitt flere uttalelser til 
statlige myndigheter om fagskolen, jf. KU-sak 33/13, sak 12/14, sak 11/15 og til slutt sak 30/16 
der kontaktutvalget i juni 2016 gav innspill til den kommende stortingsmeldingen - etter forslag 
fra Akershus.    
 
6: Høringsuttalelse til Meld St. 9 (2016-2017)                                                                                                                                       
Det er et betydelig press fra flere organisasjoner om statlig overtakelse av fagskolene. 
Sekretariatet ser det derfor som naturlig at Østlandssamarbeidet - på vegene av 
fylkeskommunene – oversender en høringsuttalelse til KUF-komiteen der man understreker at 
eierskapet av fagskolene fortsatt må være fylkeskommunalt. I forslaget til høringsuttalelse (se 
vedlegg) er det derfor fokusert spesielt på eierskap og økonomi – i tillegg til at hovedbudskapet 
fra tidligere høringsuttalelser gjentas. 
 
Når det gjelder finansiering bør grunnbevilgning beregnes ut fra flere års studenttall for å unngå 
uhensiktsmessige budsjettsvingninger. Meldingens forslag om noe resultatbasert tilskudd er i 
tråd med finansieringsprinsipper for høgskole- og universitetssektoren. Det er også et stort 
behov for utviklingsmidler, ut fra behov i bedriftene og i kommunene. Dette gjelder særlig 
innenfor helsefag og oppvekstfag. Men også for de tekniske toårige utdanningene hvor omfanget 
og arbeidet med utvikling av tekniske studier er meget ressurskrevende.   
 
Det er uttalt både fra SSB og NHO at det er behov for mange flere med fagskoleutdanning her i 
landet. Da trengs en opptrappingsplan i statsbudsjettene framover. For fylkeskommunene er det 
pr i dag store forskjeller for tilskudd (pr innbygger) til fagskole (tekniske fag og helsefagtilbud). Sterke 
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fagskolemiljø må ivaretas budsjettmessig, samtidig som fylkeskommuner som har lavt tilskudd 
må få mulighet til å imøtekomme bedrifters og kommuners behov for flere fagskoleutdannede.  
Derfor foreslås en tilleggsbevilgning til fylkeskommuner som nå har lave tilskudd.                                                   
 
7: Videre prosess 
I tillegg til behandling i kontaktutvalget 10.03 er det naturlig at både kompetansegruppen og 
fagpolitisk utvalg følger opp saken om fagskolene i sine møter hhv. 08.03 og 15.03.2017, jf. 
forslag til vedtakspunkt 4. 
 
Det fremmes også politiske saker om fagskolene i den enkelte av Østlandssamarbeidets 
fylkeskommuner, med forslag til uttalelse basert på spesifikke og særegne forhold i det enkelte 
fylket. Dette er naturlig og nødvendig. Sekretariatet ser det som ønskelig at fylkeskommunene i 
det videre arbeid koordinerer budskap og innspill – slik at man i størst mulig grad kan snakke 
med en stemme ovenfor Storting og Regjering. 
 
 
 

Oslo, 9. februar 2017 /23. februar 2017 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Unn Ribe 
 
 
 
Vedlegg: Forslag til høringsuttalelse fra Østlandssamarbeidet 
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Forslag til høringsuttalelse vedr. Meld.St. 9 (2016-2017) Fagfolk for fremtiden       
                                                                                                      
Østlandssamarbeidet sender følgende uttalelse til  kirke-, utdannings- og forskningskomitéen på 
Stortinget: 
 

1. Kunnskapsdepartementet la frem Meld. St. 9 2015-2016) Fagfolk for fremtiden 2. 
desember 2016.  Kontaktutvalget er fornøyd med at Regjeringen har fulgt opp flere 
punkter som Østlandssamarbeidet tidligere har tatt opp, slik som studentenes rettigheter, 
studiepoeng og utviklingsmidler/finansiering. Det vises i denne sammenheng til en rekke 
uttalelse fra Østlandssamarbeidet til statlige myndigheter om fagskole, jf. 
kontaktutvalgssak 33/13, sak 12/14, sak 11/15 og sak 30/16). 
 

2. For fylkeskommunene som skoleeiere er fortsatt fylkeskommunalt eierskap og 
finansiering det viktigste. Kontaktutvalget er tilfreds med at Regjeringen foreslår  
fylkeskommunalt eierskap og viser til at dette også er vedtatt av Stortinget i forbindelse 
med behandling av Meld. St. 22 (2015-2016)om nye folkevalgte regioner – rolle, struktur 
og oppgaver. Fagskolene skal utvikle tilbud ut fra regionale behov for arbeidskraft og 
verdiskaping - og dette tilsier regionalt eierskap.  Stortingsmeldingens forslag og 
statsbudsjettet for 2017 gir positive signaler – med økte driftsmidler og utviklingsmidler. 
Fylkeskommunale fagskoler har imidlertid vært underfinansiert i mange år, med årlig 
realøkonomisk nedgang i stykkpris per student. Samtidig har studenttallene ved de 
fylkeskommunale fagskolene økt, slik at fylkeskommunene har hatt utfordringer med å 
følge opp budsjettmessig ut fra behov for fagskoleutdanning.  Flere av prinsippene for ny 
finansieringsmodell synes positive.   
 
Kontaktutvalget vil understreke følgende:   
 
 Grunnbevilgning bør baseres på studenttall over flere år.     
 Resultatbasert finansiering – ut fra avlagte studiepoeng - kan bidra positivt, men det 

forutsetter en åpen budsjettramme slik som foreslått. 
 Utviklingsmidler trengs til utvikling av nye utdanninger, arbeid med kvalitet og 

fagområdegodkjenninger, samarbeidsprosjekter med næringslivet mv.  
 Ny finansieringsordning må følges opp med en økonomisk opptrappingsplan, 

herunder må også finansiering av utdanning innen oppvekstfag prioriteres. 
 Tilleggsbevilgning trengs til fylkeskommuner som av historiske årsaker har lave 

tilskudd (teknisk fagskole og helsefagskolemidler). 
 

3. Utdanningspolitisk vil Kontaktutvalget gjenta tidligere påpekninger om  
 at systemet for fagskolers egengodkjenning av studier (akkreditering) må utvikles og 

et regelverk må komme der godkjenning av fagskoletilbud kan være felles for 
fylkeskommunale fagskoler i flere fylker 

 at «sømløse overganger» innføres, dvs. smidige og effektive overgangsordninger for 
studenter mellom fagskoler og høgskole- / universitetssektoren 
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 at fagskoleloven bør endres slik at utdanningstilbud kan bli treårige, dette både for 
at studentene skal kunne oppnå nødvendige sertifiseringer, og for å utvikle 
fagskolene til å kunne utdanne for eksempel yrkesfaglærere. 
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Saksfremlegg 

Dato: 
Arkivref: 

23.02.2017 
2015/3960-14 

 
 
 
 

 
Saksnr Utvalg Møtedato 
13/17 Østlandssamarbeidets kontaktutvalg 10.03.2017 
   

Markering av Østlandssamarbeidets 25-årsjubilem i 2018 

Innstilling 
1. Kontaktutvalget ser det som naturlig at man i mars 2018 markerer at det er 25 år siden 

Østlandssamarbeidet ble etablert som et samarbeidsorgan for fylkeskommunene på 
Østlandet. 

2. Markeringen skal finne sted torsdag kveld den 8. mars 2018 
3. Det oppnevnes en styringsgruppe som får ansvar for planleggingen av arrangementet. 

Som medlemmer i styringsgruppen oppnevnes: 
a. ……………………….. 
b. ………………………. 
c. ………………………. 

4. Styringsgruppen drøfter rammene for arrangementet og utarbeider et forslag til 
program som presenteres på møte i kontaktutvalget 9. juni 2017.  

5. Sekretariatsleder er sekretær for styringsgruppen. 
 
 
 

Saksredegjørelse 
Den 19. mars 2018 er det 25 år siden Østlandssamarbeidet ble etablert som samarbeidsorgan for 
fylkeskommunene på Østlandet. Det kan i denne sammenheng være naturlig å stoppe opp litt og 
se tilbake på 25 års samarbeid. Det kan også være aktuelt å markere 25-årsjubileet med et eget 
jubileumsarrangement.  
 
Med utgangspunkt i tidligere års møteopplegg er det sannsynlig at første møte i KU i 2018 blir 
fredag 9. mars. En evt. markering av 25-årsjubileet kan da legges til torsdag kveld den 8. mars – 
slik at man da kan starte KU-møtet dagen etter kl. 09:00. 
 
Saken ble kort drøftet på møte i rådmannsutvalget – og legges nå frem for diskusjon i 
kontaktutvalget.  
 
Gitt at kontaktutvalget mener at 25 år skal markeres, kan det være naturlig å nedsette en 
styringsgruppe som får i oppgave å forberede/planlegge arrangementet. Det er naturlig at 
sekretariatsleder er sekretær for gruppen.  
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Det foreslås at styringsgruppen utarbeider et forslag til program som presenteres på neste møte i 
kontaktutvalget. I tillegg bør styringsgruppen drøfte rammene for arrangementet, herunder: 

- Tid og sted 
- Deltagelse – interne og eksterne gjester 
- Forberedelser – ansvar for oppfølging 
- Kostnader og finansiering 

 
Det er naturlig at styringsgruppen orienterer kontaktutvalget om status for arbeidet på KU-møtet 
9.juni 2017 
 
 
 
 
 
 
 

Oslo, 23. februar 2016 
 

Jon Petter Arntzen 
Sekretariatsleder 

 
 
Saksbehandler: Jon Petter Arntzen 
 
 
 
Utrykte vedlegg: 
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